
کرونــا پیــر و جوان، زن و مرد و فقیر و غنی نمی شناســد، ولی هر کدام از این ها به عللی 
ضربه پذیری و رفتارشان در برابر کرونا متفاوت است. برخی ضعیف تر و برخی قوی تر، برخی 

ایمن تر و برخی ناایمن تر رفتار می کنند.
در مجموع طبقات ضعیف از چند جهت ضربه پذیرتر هستند. هم از حیث ابتلا به آن و هم 

از حیث تبعات بعدی بویژه آثار اقتصادی آن. 
از جهت ابتلا آنان ضربه پذیرتر هستند، زیرا امکان کمتری دارند که خود را در خانه قرنطینه 
کنند. بسیاری از افراد این طبقه؛ کارکن مستقل و یا روزمزد هستند و نمی توانند در خانه بمانند. 
امکان کمتری دارند که به لحاظ اقتصادی وســائل بهداشــتی و ایمنی در برابر ویروس را تهیه و 
استفاده کنند. در محلات و خانه هایی زندگی می کنند که جمعیت آنجا متراکم تر و در نتیجه مواجه 
بدنی با دیگران بیشتر است. اگر به نقشه مبتلایان به کرونا در تهران نگاه کنیم، به وضوح می بینیم 

که مناطق جنوبی تر شهر تهران با تراکم بیشتری از مبتلایان مواجه هستند. 
از سوی دیگر امکان خورد و خوراک مطلوب تر جهت مقابله موثر در برابر ویروس در آنان 
کمتر است لذا ایمنی بدنی آنان نیز کمتر خواهد شد. از سوی دیگر به علت بزرگ تر بودن اندازه 
خانوار و کوچک بودن مساحت خانه در میان طبقات کم درآمد، تحمل دوران قرنطینه برای آنان 
بسیار سخت تر است. کافی است که بدانیم متوسط زیربنای مسکونی برای هر فرد در منطقه ۳ 
تهران که مرفه تر اســت، بیش از ۲ برابر این شــاخص برای منطقه ۱۷ و ۱۸ است و اگر امکانات 
رفاهی و سرگرمی را نیز در نظر بگیریم این تفاوت بسیار بیشتر و تحمل قرنطینه خانگی برای 

مناطق محروم تر سنگین تر خواهد بود. 
به علاوه عوارض کرونا برای این طبقات بسیار سنگین تر خواهد بود. اولین و مهم ترین آنها، 
افزایش بیکاری و قطع درآمد های آنان است. طبقات ضعیف هم دچار بیکاری بیشتری خواهند 
شد و هم درآمد های آنان کاهش بیشتری پیدا می کند، ضمن آنکه آنان پس انداز مناسبی برای جبران 
این کاهش درآمدی ندارند. هم چنین به لحاظ ساختار هزینه های سبد خانوار بسیار ضربه پذیر 

هستند. کافی است که دو گروه را با یکدیگر مقایسه کنیم. 
دو دهک پایین جامعه شهری را با دو دهک بالای جامعه می توانیم مقایسه کنیم. دهک اول 
و دوم حدود ۳۳ درصد درآمدشــان را صرف اقلام خوراکی می کنند. این رقم برای دهک های 
نهم و دهم، حدود ۱۸ درصد اســت. این، یعنی اگر درآمد های آنان کم شــود، طبقات بالا از نظر 
خوراک فقط تحت تأثیر ۱۸ درصد درآمدشان قرار می گیرند که به راحتی قابل جبران است. ولی 

طبقات ضعیف تا ۳۳ درصد. 
در شرایط بحرانی می توان بسیاری از اقلام هزینه خانوار را حذف کرد، بجز خوراک، درمان 
و اجاره مسکن، در بقیه اقلام می توان صرفه جویی کرد. در طبقات فقیر این سه رقم هزینه، حدود 
۷۰ درصد کل هزینه ها را شــامل می شــوند. یعنی این ۷۰ درصد را نمی توان دست زد و فقط با 
۳۰ درصد بقیه می توان قدری بازی و صرفه جویی کرد تا جبران کمبود ها بشــود. طبقات بالا، 
حدود ۵۸ درصد درآمدشان چنین وضعی را دارند؛ و با ۴۲ درصدش می توان بازی کرد تا جبران 

کمبود های احتمالی بشود.
۳۰ درصد درآمد دو دهک پایین در طول سال حدود ۳۰۰ هزار تومان در ماه است، در حالی 
که ۴۲ درصد درآمد طبقات مرفه جامعه، به طور متوسط ماهانه حدود ۵ میلیون تومان است و این 

یعنی بازنده بزرگ کرونا طبقات فقیر هستند و باید فکری به حال آن ها کرد.

دفاع سعید لیلاز از نرخ حقوق مصوب

رئیس مرکز مدیریت شبکه وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی:

خدمات کوید ۱۹ در کشور رایگان 
انجام شده است

تهران رتبه عالی فوریت های امنیتی کشور را کسب کرد
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سرویس سیاسی- حجت الاســلام روحانــی در 
گفت وگوی تلفنی با وزیر بهداشــت، درمان و آموزش 
پزشــکی، ضمــن دریافت گــزارش رونــد وضعیت 
بهداشــت و درمان کشور در سومین روز از اجرای طرح 
فاصله گذاری هوشــمند و از سرگیری فعالیت کسب و 
کارهای کم ریسک در اســتان های کشور اظهار داشت: 
اجــرای طرح فاصله گــذاری هوشــمند نباید موجب 
سهل انگاری در اعمال محدودیت های لازم و نظارت و 
کنترل ها باشد و مسیر در پی گرفته شده تاکنون در مورد 
اجرای پروتکل های بهداشــتی باید همچنان با قوت و 

قدرت ادامه یابد.

رییس جمهوری با ابراز خرسندی از روند کاهشی 
آمــار ابتلا به ویــروس کرونا و همچنیــن فوتی ها در 
استان های کشــور، بار دیگر بر نظارت دقیق بر رعایت 
اجرای کامل پروتکل های بهداشــتی در کسب و کارها 
تاکید کرد و دســتور داد که گزارش مربوطه به شــکل 

روزانه تهیه و به مراجع ذیربط اعلام شود.
روحانی با تاکید بر ضرورت تشــویق اصنافی که 
پروتکل های بهداشــتی را اجرا می کنند، دستور داد برای 
تشــویق واحدهای صنفی که پروتکل های بهداشتی را 
برای حفظ ســلامت مردم رعایــت می کنند با همکاری 
وزارت بهداشت، اصناف و دستگاه های دیگر تمهیدات 

لازم اندیشــیده شود. وی با دعوت دوباره از مردم برای 
در خانــه ماندن و اجتنــاب از ترددهای غیرضروری در 
سطح شهرها، ضرورت ادامه مسیر اطلاع رسانی درست 
و اقناع سازی مردم در پایبندی به شعار »در خانه ماندن«  

را مورد تاکید قرار داد.
»سعید نمکی« وزیر بهداشــت، درمان و آموزش 
پزشکی نیز در این گفت وگوی تلفنی ضمن ارائه گزارش 
کاملــی از وضعیت ابتلاء و درمــان بیماران کرونایی و 
همچنیــن آمــار بهبودیافتگان و فوتی ها در روز ســوم 
اجرای طرح فاصله گذای هوشمند در استان های کشور 
به جز استان تهران، تصریح کرد: خوشبختانه شاهد روند 
کاهشــی در کشور هســتیم و ابتلا به ویروس کرونا نیز 

شیب نزولی داشته است. 
وزیر بهداشــت ادامه داد: اگر همکاری و همراهی 
مردم در اجرای پروتکل های بهداشتی،  در خانه ماندن و 
پرهیز از ترددهای غیرضروری در سطح شهرها ادامه یابد 
و هچنین با رعایت کامل پروتکل های بهداشتی از سوی 
کســب و کارها،  می توانیم امیدوار باشیم که در روزهای 
آینــده در آمار ابتلا به ویروس و فوتی ها شــاهد کاهش 

قابل توجهی باشیم.
نمکــی با بیــان اینکه با همکاری همــه نهادها و 
دســتگاه های اجرایــی و نظارتــی ذیربــط، نظارت ها 
به صــورت دقیق اعمال می شــود، خاطرنشــان کرد: 
همه تلاش ما بر این اســت که تمامی کســب و کارها 
 با دقــت و به صورت کامل پروتکل های بهداشــتی را 

رعایت کنند.

سرویس سیاسی- درست ۴۴روز تا زمان آغاز به کار 
مجلس یازدهم باقی مانده. 

آخرین برگ های مجلس دهــم با کرونا ورق خورده 
و به نظر می رســد اولین فصل مجلــس یازدهم هم چالش 
کرونا خواهد بود؛ البته چالشــی کــه مجلس یازدهم بعد از 
انتخاب رئیس باید با آن مواجه شــود. تاکنون و حتی پیش 
از برگزاری انتخابات مجلس که قرار بود همه کرسی هایش 
بین اصولگرایان تقسیم شود، گمانه زنی های زیادی دراین باره 

مطرح شده. 
در بیــن چهره های شــاخص اصولگرا که در مجلس 
یازدهــم حضــور دارند، نام محمدباقــر قالیباف، مصطفی 
میرسلیم، مرتضی آقاتهرانی و علیرضا زاکانی بیش از هر فرد 
دیگری شنیده شده است. اما فارغ از گمانه زنی ها و مناسبات 
حاکم بر تعیین رئیس قوه مقننه، سؤال اینجاست که ریاست 
کدام یک از اصولگرایان در شــرایط کنونی در راستای منافع 
ملی قلمداد می شــود. قالیباف ۱۲ سال شهردار تهران بوده و 
تاکنون ســه تلاش ناکام برای رسیدن به پاستور داشته است. 
حتی بحث هایی درباره عزم او برای ریاست جمهوری ۱۴۰۰ 
نیز مطرح است. مصطفی میرسلیم هم از اعضای حزب مؤتلفه 
اســت که با کاندیداتوری ریاست جمهوری سال 96 به متن 
سیاســت کشور بازگشــت. او رئیس سنی مجلس یازدهم 
محسوب می شود. مرتضی آقاتهرانی، دبیرکل جبهه پایداری 
نیز از جمله چهره هایی اســت که می تواند بعد از ۱6 ســال 
نخستین رئیس معمم مجلس باشد. البته رقیب درون جناحی 
آقاتهرانی، علیرضا زاکانی است که در غیاب علی لاریجانی از 
قم راهی بهارستان شده. زاکانی نماینده ادوار مجلس است و از 
مخالفان سرسخت علی لاریجانی محسوب می شد. در چنین 
شرایطی دو نماینده مجلس و دو فعال سیاسی به سؤال »شرق« 

درباره کرسی ریاست قوه مقننه پاسخ می دهند.

علی مطهری، نماینده مجلس:
فرقی ندارد چه کسی رئیس مجلس شود

به اعتقاد من فرقی نمی کند چه کســی رئیس مجلس 
باشد، چراکه در مسائل مهم، مجلس تصمیم گیر نیست و این 
تصمیمات با شورای نگهبان یا مجمع تشخیص مصلحت نظام 
است. به این معنا که اگر کل نظام با مطلبی مخالف باشد، در 
صورت تصویب مجلس، شورای نگهبان مصوبه را رد می کند 
یا اخیرا بر اســاس بدعتی که ایجاد شــده، مجمع تشخیص 
مصلحت نظام تحت عنوان مغایرت با یکی از سیاست های 
کلی نظام آن را متوقف می کند. به این ترتیب اجازه تبدیل شدن 
مصوبه به قانون داده نمی شود. بنابراین خیلی مهم نیست که 

چه کسی ریاست قوه مقننه را برعهده می گیرد، زیرا مجلس 
اختیار تصمیم گیری در مسائل مهم را ندارد. 

جــال میرزایــی، رئیــس کمیته سیاســی 
فراکسیون امید:

رئیس مجلس نباید به دنبال ســتیز با دولت 
باشد

گاهی اوقات انتخاب رئیس یا مدیر یک مجموعه تابع 
مسائلی مثل صلاحیت های فردی و اصلح بودن نیست، بلکه 
روابط قدرت تعیین کننده است. ریاست مجلس به نوعی از 
همین قاعده پیروی می کند. بنابراین ســؤال اینجاست که از 
بین گزینه های مطرح شــده چه کسانی شانس ریاست دارند 
و چه کسانی اصلح هستند. شانس ریاست متعلق به کسانی 
اســت که برای یارگیری تــلاش کردند و در انتخاب گزینه 

نهایی برای حوزه انتخابیه تأثیرگذار بوده اند. اگر از این زاویه 
نگاه کنیم، به آقای قالیباف می رســیم. از سوی دیگر واکنش 
جامعه مدنی و ملاحظات منابع قدرت نیز تعیین کننده است. 
اما ســویه دیگر موضوع، سنجیدن گزینه ها با توجه به منافع 
ملی و شــرایط کشــور است. شرایط کشــور بعد از کرونا 
دســتخوش دگرگونی های فراوانی شده است. پیش از این 
کشور با تحریم ها روبه رو بود که صادرات نفت و دسترسی 
به منابع ارزی مختل شده بود که منجر به مشکلات اقتصادی 
شد. دولت با توجه به این محدودیت ها توانایی محقق کردن 
مطالبات جامعه از جمله ایجاد فرصت های شغلی را نداشت 
و از این بابت زیر ســؤال بود.  حالا شــیوع ویروس کرونا 
مشــکلات و تنگناها را مضاعف کرده و حتی منابع درآمدی 
مثل مالیــات را تحت تأثیر خود قرار داده اســت. در چنین 

شــرایطی منافع ملی اقتضا می کند که رئیس مجلس به دنبال 
ستیز با دولت نباشد. باید از خود بگذرد و رقابت های گذشته 
را نادیــده بگیرد و با درنظرگرفتن منافع مردم به دنبال تعامل 
برای حل مشکلات برود. بنابراین منافع ملی ایجاب می کند که 
گزینه  معتدلی حداقل در سال اول مجلس که سال پایانی دولت 
محسوب می شود ریاست نهاد قانون گذاری را به دست بگیرد. 
دولت با مشکلات عدیده ای مواجه است و اینها مشکل قوه 
مجریه نیست. بنابراین و با توجه به نکات مطرح شده من فکر 
می کنم بهتر است حداقل برای سال اول آقای قالیباف رئیس 
نباشد. ایشان تجربه کار پارلمانی ندارد و از سوی دیگر ایشان 
از ابتدا گفتند که برای خدمت پا به عرصه می گذارند. بنابراین 
حداقل برای ســال اول شخصی ریاست قوه مقننه را برعهده 
بگیــرد که تجربه کار پارلمانی دارد و قائل به تعامل با دولت 
است و به لحاظ شخصی نیز حساسیتی روی او نباشد؛ کسانی 
مثــل آقای حاجی بابایی و تقوی که در این مجلس اصولگرا 

گزینه های خوبی برای ریاست محسوب می شوند.

حسین مرعشی، ســخنگوی حزب کارگزاران 
سازندگی:

قالیباف برنده است
فکر می کنم آقای قالیباف برنده رقابت ریاست مجلس 
یازدهم خواهد بود. مهم ترین امتیاز ایشــان نســبت به رقبا 
تجربه است. به هرحال ایشان تجربه بیشتری دارد و نهادی در 
ســطح شهرداری تهران را ۱۲ سال اداره کرده است. اما دیگر 
منتخبان مجلس یازدهم چنین تجربه ای در این سطح ندارند. 
از سوی دیگر شخص آقای قالیباف در جمع افراد مطرح شده، 

صلاحیت بیشتری برای ریاست مجلس دارد. 

عبدالله ناصری، فعال سیاسی اصاح طلب:
تجربه ریاست قالیباف مثل تجربه بهزاد نبوی 

در مجلس ششم است
اگر ملاحظه دولت و منافع ملی را در نظر بگیریم، در بین 
افراد مطرح شده شاید آقای میرسلیم بهترین گزینه باشد. البته 
به نظر من هر کسی رئیس مجلس شود، آقای قالیباف با توجه 
به ارتباط و پشــتیبان های قدرتمند اقتصادی، رئیس در سایه 
خواهد بود. از سوی دیگر 99 سالی حساس و پرمسئله خواهد 
بود و اگر به دنبال آرامش بین ارکان باشــند، اجازه نمی دهند 
که حداقل در سال نخست آقای قالیباف رئیس شود. بنابراین 
برای دوری از تنش و آرام بودن جامعه، آقای میرسلیم گزینه 
بهتری به نظر می رســد. از سوی دیگر تجربه ریاست آقای 
قالیباف می تواند مثل تجربه بهزاد نبوی در مجلس ششم باشد.

ســرویس سیاســی- معاون امنیتــی و انتظامی 
اســتاندار تهران گفت: این استان در حوزه فوریت های 
امنیتی، اطلاعات و اخبار وزارت کشور در بین ۳۱ استان 

رتبه عالی را کسب کرد. 
حمیدرضا گودرزی با اعلام این خبر اظهار داشت: 
از ســال 9۳ فعالیت های مرتبــط را در واحد اطلاعات 
اخبار اداره کل امنیتی و انتظامی به صورت جدی شروع 
کردیــم و با تلاش همــکاران اداره کل امنیتی و انتظامی 

همچون ســال گذشــته، مقام عالی را در بین ۳۱ استان 
کشور به دست آوردیم.

وی ادامــه داد: در پایان هر ســال حوزه معاونت 
امنیتی و انتظامی وزارت کشــور تمام ریزشــاخه های 
فعالیــت در قالــب کمیســیون ها، کارگروه ها و حوزه 
هایــی مانند حــوزه اطلاعات و اخبــار، از لحاظ کمی 
و کیفــی را مورد ارزشــیابی قرار می دهــد تا وضعیت 
 عملکــردی این حــوزه در بین اســتان های کشــور 

مشخص شود.
معــاون امنیتــی و انتظامــی اســتاندار تهــران 
خاطرنشــان کرد: کســب این موفقیت نشــان می دهد 
کــه هماهنگی قابــل قبولی بیــن معاونــت امنیتی و 
انتظامی با فرمانــداران، معاونان سیاســی فرمانداران، 
رئیــس ادارات سیاســی و دبیرخانــه شــورای تامین 
 فرمانداری های استان تهران با توجه به سیاست گذاری ها 

وجود دارد.

از سرگیری فعالیت ها به منزله نادیده گرفتن 
پروتکل های بهداشتی نیست

تحلیل گران سیاسی چه می گویند؛

چه کسی رئیس مجلس یازدهم می شود 

 رییس جمهور گفت: دولت به شــکل متوازن با اولویت قرار دادن ســامت مردم به فکر وضعیت اقتصادی و معیشــت آنان نیز هست و از سرگیری فعالیت 
کسب و کارهای ضروری نباید منجر به آسیب به سامت مردم شود. 

سخنگوی حزب کارگزاران گفت: فکر می کنم آقای قالیباف برنده رقابت ریاست مجلس یازدهم خواهد بود. مهم ترین امتیاز ایشان نسبت به رقبا تجربه است. 
به هرحال ایشان تجربه بیشتری دارد و نهادی در سطح شهرداری تهران را 12 سال اداره کرده است. اما دیگر منتخبان مجلس یازدهم چنین تجربه ای در این سطح 

ندارند. از سوی دیگر شخص آقای قالیباف در جمع افراد مطرح شده، صاحیت بیشتری برای ریاست مجلس دارد. 

سیاسی

فریاد بلند است

دروغ گفتیم!

نقض شد

به تعویق انداخت

وام معیشتی 

به  بهارستان رسیدند

توجیه منطقی ندارد

حمله بیولوژیک بودن 

برای ارائه  توضیحات

مصطفی کواکبیان، نماینده مردم تهران، ری، اسلامشــهر، شمیرانات و پردیس در 
مجلس شورای اسلامی و دبیرکل حزب مردم سالاری توئیت کرد: فریاد کاربران فضای 
مجازی بر ســر وزارت ارتباطات به خاطر کندی اینترنت بلند اســت؛ چرا صداوسیما با 
استفاده از باند های فرکانسی۷۰۰ و ۸۰۰ تحت اختیارش به این وزارتخانه کمکی نکرده 
و پاســخگو نیست؟! رییس فراکســیون دیپلماسی و منافع ملی مجلس خاطرنشان کرد: 
امیدوارم رئیس جمهور و رئیس شورای عالی فضای مجازی با پادرمیانی در این روز های 

کرونایی مشکل را حل نمایند.

رییس پیشین فدراسیون فوتبال با تاکید بر این که در اصلاح اساس نامه فدراسیون باید 
ماهیت این فدراسیون به درستی نگاشته شود، افزود: به نظرم هر چیزی که هستیم را باید 
در اساس نامه جدید قید کنیم. مسوولان در اساس نامه جدید بنویسند که فدراسیون نهاد 
عمومی و غیردولتی است. اگر فیفا این موضوع را قبول کرد که مشکلی ندارد، اما اگر قبول 
نکرد، به دروغ به فیفا نگوییم که نهاد مستقل و غیردولتی است. کفاشیان با اشاره به ماجرای 
اصلاح اساس نامه این فدراسیون در سال ۸6 توسط هیات رییسه انتقالی خاطرنشان کرد: 
ما در گذشته فیفا را گول زدیم. وقتی در سال ۸6 اساس نامه توسط گروه 6 نفره از نمایندگان 
دولت و فیفا تصویب شد، آقای کیومرث هاشمی، عضو پیشین هیات رییسه فدراسیون در 
پیش گفتار اساس نامه نوشت که این نهاد مستقل و غیردولتی است. این موضوع صحت 
ندارد. ما سر فیفا کلاه گذاشتیم و دروغ گفتیم. او ادامه داد: نباید دروغ می گفتیم. الان باید 
بگوییم که نهاد عمومی غیردولتی هستیم. اگر قبول نکردند، قانون را به مجلس ببریم که 
مدیران بعدی به مشــکل نخورند. هر وقت تکان خوردیم، چوب را ســر ما کوبیدند که 

فدراسیون فوتبال نهاد عمومی و غیردولتی هستیم.

حمید رضا گودرزی وکیل مدافع محمد علی نجفی شهردار سابق تهران گفت: شعبه 
۴۱ دیوان عالی کشور رای محکومیت موکلم را نقض کرده است. وی افزود: دیوان عالی 
هم اکنون پرونده را به شعبه هم عرض ارسال کرده است. این وکیل دادگستری گفت: دیوان 
عالی پرونده را به دادگاه کیفری استان و بعد به شعبه جدیدی ارجاع می دهد و پس از آن 
جلسه دادرسی تشکیل و رای را صادر خواهند کرد اگر رای صادره بر مبنای نظر دیوان عالی 
و مناسب باشد، ما به آن اعتراض نمی کنیم، اما اگر شعبه جدید هم اصرار به قتل عمد کند، 
مجدداً پرونده به دیوان عالی برمی گردد. گودرزی گفت: زمانی که دیوان عالی رای را نقض 
می کند و پرونده را به شعبه هم عرض می فرستد یعنی از نظر ماهیتی رای صادره را قبول 
ندارد این در حالیست که شعبه 9 دادگاه، قتل عمد را تایید کرده بود، اما اکنون معنایش این 
است که شبه عمد بوده است. گودرزی گفت: در این صورت مجازات سبک، پرداخت دیه 
و حبس یک تا سه سال در نظر گرفته می شود که در صورت رضایت شاکی نسبت به آن هم 
تخفیفات لازم اعمال خواهد شد. وی افزود: رای هنوز ابلاغ نشده و ممکن است تغییرات 
دیگری هم در آن باشد و ظرف چند روز آینده نسبت به آن اطلاع رسانی کامل خواهد شد.

کانادا دانلود جعبه های سیاه پرواز ۷۵۲ هواپیمای اوکراینی سانحه دیده در ایران را تا 
زمانی نامعلوم به تعویق انداخت. به گفته رئیس تیم تحقیقاتی ایران، از نمایندگان ۸ کشور 
برای ســفر به آزمایشــگاهی در اروپا به منظور آغاز این فرایند دعوت شده است، اما این 

کشور ها به دلیل شیوع کرونا خواسته اند این برنامه به زمان دیگری موکول شود. 

علی همت محمودنژاد رئیس انجمن حمایت از حقوق معلولان گفت: با توجه به 
اینکه تعداد زیادی از معلولان به دلیل شیوع کرونا شغل خود را از دست داده اند، به همین 
دلیل وام معیشتی دولت برای این افراد بلاعوض پرداخت شود. با توجه به آمار مرگ و میر 
معلولان به دلیل شیوع کرونا، خواهان تخصیص بودجه ای برای ارائه خدمات بهداشتی و 

مراقبتی به معلولان هستیم.

مجلس یازدهم هنوز روی کار نیامده، اما ذهن مقایسه گر دائما در حال بالا پایین کردن 
ویژگی های آن نسبت به مجالس ادوار گذشته یا حداقل مجلس دهم است؛ اولین چیزی هم 
که مثل یک چراغ قرمز جلب توجه می کند تعداد آراء پایین برخی نمایندگان این پارلمان 
است. در انتخابات اسفند ماه تنها ۲6 درصد مردم استان تهران در انتخابات شرکت کردند، 
آنچنان که رای سرلیست اصولگرایان و منتخب اول تهران رایی نزدیک به منتخب هفتم 
تهران در مجلس دهم بود. در برخی از شهر ها منتخبین آرایی کمتر از ۱۵ هزار رای را در 
ســبد خود ریخته اند و این رقم حتی به زیر ۱۰ هزار رای نیز می رسد. نماینده اصولگرای 
محلات که در مجلس دهم حدود ۱۱ هزار و ۴۷۰ رای را از آن خود کرده بود، اما در این 
دوره با ۱۰۰۰ رای کمتر توانست مجوز نمایندگی را به دست بیاورد. در مثالی دیگر نماینده 
شادگان در مجلس دهم نزدیک به ۳۵ هزار رای به دست آورد، اما در این دوره او تنها ۱۲ 
هزار رای به دست آورد. برخی کاندیدا ها نیز که عاقبت حضورشان در کارزار انتخاباتی به 

مرحله دوم کشیده شد گا ها با ۵ هزار رأی به مرحله دوم رفته اند.

منتخب مردم تبریز در مجلس یازدهم گفت: وام یک میلیونی تخصیص یافته برای 
کمک به مردم در شــرایط کنونی دردی را از کســی دوا نمی کند و اعطای این وام با بهره 
۱۲ درصد هیچ توجیه منطقی ندارد.محمدرضا میر تاج الدینی با اشــاره به شرایط خاص 
پیش آمده برای اقتصاد کشــور در شرایط کنونی گفت: دولت باید از بنگاه های اقتصادی 
کوچک در شرایط فعلی که بیشترین آسیب را از شیوع ویروس کرونا در کشور می بینند 
حمایت های جدی به عمل آورد.وی افزود: در کنار اعطای تسهیلات، دولت می تواند با در 
نظر گرفتن معافیت ها برای این بنگاه های کوچک همچون نگرفتن هزینه آب و برق و یا 
مدارا و همراهی در بحث دریافت مالیات از آن ها حمایت به عمل آورد.منتخب مردم تبریز 
در مجلس یازدهم با اشاره به در نظر گرفتن وام یک میلیونی به اقشار آسیب پذیر در شرایط 
فعلی اظهار داشت: وام یک میلیونی آن هم در این شرایط اقتصادی دردی را از کسی دوا 

نمی کند و اخذ بهره ۱۲ درصدی از این وام هیچ توجیه منطقی ندارد.

منتخب تهران در مجلس یازدهم گفت: در کنار همه اقداماتی که برای کنترل و مهار 
کرونا در هر حال انجام است سازمان پدافند غیرعامل و پژوهشکده های مرتبط می توانند 
پرونده بیوتروریسم بودن کرونا را بررسی کنند.زهره الهیان گفت: یکی از موضوعاتی که 
اکنون مطرح اســت این اســت که شاید کرونا ویروس که اکنون در ایران و سایر کشور ها 
وجود دارد حاصل دســتکاری های ژنتیکی از سوی کشور هایی مثل آمریکایی که دستی 
در گسترش سلاح های بیولوژیک دارند باشد و آن ها متهم اول این پرونده هستند.وی با 
اشاره به ابلاغ دستور مقام معظم رهبری به ستاد کل نیرو های مسلح و اشاره به بیوتروریسم 
بودن کروناویروس گفت: سازمان پدافند غیر عامل و سایر پژوهشکده ها باید در این زمینه 
مطالعات دقیق و وسیعی را انجام دهند تا در صورتی که بحثت دستکاری ویروس کرونا 
به عنوان یک سلاح بیولوژیک علیه ملت ها به ویژه ملت ایران اثبات شود باید پرونده مجزا 
تشکیل داده تا هم مسئولان متوجه ابعاد این فاجعه باشند و هم اینکه از طریق مجامع بین 

المللی و دستگاه دیپلماسی پیگیری جدی شود.

رئیس شــورای کار هپکو گفت: با توجه به اعتراضات کارگران شــرکت هپکو در 
گذشته، حدود ۱۵ کارگر به دادگاه احضار شدند که در حال حاضر نیز برای ارائه پاره ای از 
توضیحات مجددا به دادگاه فراخوانده شده اند.رضا عبدلی اظهار کرد: امیدواریم مشکلی 
از سوی دادگاه از باب صدور حکم برای این کارگران ایجاد نشود چراکه اعتراضات آن ها 
تنها اعتراض کارگری برای تحقق مطالبات به حق شان بوده و هیچ اعتصابی صورت نگرفته 
اســت. شــورای کارگری هپکو نیز حمایت از کارگران و پرسنل را در تمام شرایط انجام 
خواهد داد.رئیس شورای کارگری هپکو بیان کرد: پس از خصوصی سازی شرکت هپکو، 
زمینی به مســاحت حدودا ۲۵ هکتار در جوار شرکت و جدا از حریم کارخانه به شرکت 
هپکو منتقل شد که در گذشته صحبت هایی مبنی بر تبدیل این زمین به اراضی تجاری و 
مسکونی شنیده شد، اما هنوز این موضوع قطعیت ندارد.عبدلی بیان کرد: باید در نظر داشت 
که هرگونه اتفاقی برای تغییر کاربری این زمین باید تحت نظارت سازمان خصوصی سازی 
و با تاییدیه این سازمان صورت گیرد. برخی مدیران به دنبال تغییر کاربری و افزایش ارزش 
ریالی این اراضی بودند، اما هیچ دستور و تصمیمی در این خصوص تاکنون گرفته نشده 

البته باید در نظر داشت که بیشتر املاک هپکو در گرو بانک قرار دارد.

اخبار ویژه ... یادداشت روز...

عباس عبدی

فقرا و کرونا

سرویس سیاسی- سعید لیلاز درباره 
مصوبه افزایش ۲۱ درصدی حداقل دستمزد 
کارگران ابراز عقیده کرد و گفت: واقعیت این 
اســت که افزایش واقعی دســتمزدها آنطور 
که مطلع شــدم ۳۲.۵ درصد بوده است و ما 
چاره دیگری جز این تصمیم در شرایط فعلی 

نداشتیم.
افزایش بیشتر دستمزد موجب اخراج و 

تشدید قراردادهای سفید می شود 
وی ادامه داد: اگر دســتمزدها را بیش 
از ایــن افزایش میدادیم، ممکن بود با ســه 
پدیده اخراج کارگران، قراردادهای ســفید و 
قراردادهای صوری مواجه شویم؛ البته هر سه 
این موارد الان هم هست ولی تشدید میشد، 

لذا باید کاری می کردیم که کمترین ضرر ممکن را متوجه کشور کنیم و لذا این تصور که در ایران 
کارگر در برابر کارفرما وجود دارد، اشتباه و نادرست است.

این کارشــناس اقتصادی با بیان اینکه طبقه ســرمایه داری ایران، طبقه تولیدی و صنعتی 
نیســت، خاطرنشان کرد: بخش ســرمایه داری ایران، تجاری و وابسته به رانت خواری درآمد 
نفت است و اصلا کارگر ندارد که بخواهد از افزایش دستمزد متاثر شود. آن چیزی که به عنوان 
کارفرما میشناسیم یا اساسا بنگاههای دولتی و شبه دولتی هستند یا کارفرمایان کوچک و خرده 
پا در بخش شهری مثل کسبه و اصناف و رستواندارها که شاگردان و کارگرانی دارند و ۲۰ تا ۳۰ 

درصد تولید ناخالص داخلی و اشتغال ایران را دربرمی گیرند.
لیلاز افزود: از تعداد شــاغلان ایران فقط ۴۰ درصد کارگر مزدبگیرند و از این ۴۰ درصد 
بیشترشان در بنگاههای دولتی یا شبه دولتی کار می کنند و تعداد کمی از آنها هم در بنگاههای 
کوچک خدماتی مشغول هستند لذا ما سرمایه داری صنعتی نداریم و آن قسمتی هم که داریم، 
بیشتر از کارگران تحت فشارند و آدمهای شرافتمندی هستند که به جای آنکه پولشان را در دلالی 
ببرند وارد تولید کرده اند بنابر این نباید تصور کنیم که کارگران در برابر مشتی سرمایه دار زالو 

صفت قرار دارند.
لیلاز درباره تعیین دستمزد کارگران در سایه رأی گیری اعضا و بدون جلب نظر نمایندگان 
کارگری، گفت: بی سابقه بودن رأی گیری و اینکه اولین بار بود که صورت می گرفت، متعلق 
به روش کار کردن شورای عالی کار نیست بلکه وابسته به وخامت اوضاع جهان و ایران است 
و من فکر می کنم هرگز در تاریخ ایران چنین فشــاری که اکنون تحمل می کنیم به لحاظ ملی 

شاهد نبودیم.
این کارشناس اقتصادی در پایان تصریح کرد: اگر حجم اقتصاد ایران ۱۲ درصد کوچک 
شــده باشد و بتوانیم سطح واقعی معیشــت کارگران را بعد از سطح تورم، فقط در حد پارسال 

حفظ کنیم، خیلی کمک کرده ایم.
شــورای عالی کار در نشست نهایی تعیین دستمزد، حداقل دستمزد سال 99 کارگران را 
۲۱ درصد افزایش داد.این افزایش بدون امضای نمایندگان کارگران و در ســایه رأی گیری به 

تصویب رسید.

ســرویس سیاسی- رئیس مرکز مدیریت شبکه وزارت بهداشت، درمان و آموزش 
پزشــکی با بیان اینکه خدمات مقابله با کوید ۱9 در کشــورهای اروپایی ۱۵۰ یورو و در 
آمریکا ۲۰۰ دلار برای مراجعه کننده هزینه دارد، گفت: جمهوری اسلامی با وجود تحریم 

و همه فشارهای اقتصادی همه این خدمات را رایگان انجام داده است. 
جعفرصادق تبریزی در نشســت پیشگیری از بیماری کرونا در جمعیت روستایی و 
عشــایر کشــور که با حضور معاون توسعه روستایی ریاست جمهوری در وزارت میراث 
فرهنگی برگزار شــد، افزود: وزارت بهداشــت از همان روزهای اول در قالب بسیج ملی 

کارخود را آغاز کرد و 6 کار اصلی در این بسیج ملی انجام شد.
وی مشاوره تلفنی، راه اندازی مراکز منتخب کرونا، غربالگری تلفنی اعضای خانواده 
و پویش کرونا را شکست می دهیم را از جمله کارهای بسیج ملی وزارت بهداشت برشمرد 
و ادامه داد:  به صورت اختصاصی در بخش روســتایی و عشــایری اطلاع رسانی گسترده 
ای برای مشــاوره تلفنی با شماره های ۱9۰ و ۴۰۳۰ و همچنین آموزش مسایل پیشگیری 

فردی و راهنمایی به واحدهای ارائه اختصاصی کوید ۱9 انجام شد.
رئیس مرکز مدیریت شــبکه وزارت بهداشــت، درمان و آموزش پزشکی با اشاره به 
راه اندازی هزار مرکز کوید ۱9 در سراسر کشور که ۲۰۰ تا از این مراکز در روستاها است، 
خاطرنشــان کرد: یکی از کارهای انجام شــده در این مراکز این اســت که توانستیم افراد 
مشکوک را محتمل تشخیص دهیم و متوجه شویم فشار اکسیژن آنان چقدر است. براساس 

پروتکل چین باید مراکز خود را به تب سنج های لیزری مجهز می کردیم.
تبریزی گفت: وزارت بهداشت در این مدت تعطیلی نداشت و خدمات ویژه کوید ۱9 
در همه مراکز ما رایگان انجام شد؛ این درحالی است که در هیچ کجای دنیا رایگان نیست .
وی ادامــه داد: تســت کویــد ۱9 در کشــورهای اروپایی ۱6۵ یــورو و در امریکا 
 ۲۰۰ دلار اســت . بایــد این نکته توجه کنیم ما تحت چه فشــار اقتصــادی بابت تحریم 

هستیم.

رئیس جمهور : 

 حالا شیوع ویروس کرونا مشکات و تنگناها را 
مضاعف کرده و حتی منابع درآمدی مثل مالیات 
را تحت تأثیــر خود قرار داده اســت. در چنین 
شــرایطی منافع ملی اقتضا می کند که رئیس 
مجلس به دنبال ستیز با دولت نباشد. باید از خود 
بگذرد و رقابت های گذشته را نادیده بگیرد و با 
درنظرگرفتن منافع مردم به دنبال تعامل برای 
حل مشکات برود. بنابراین منافع ملی ایجاب 
می کند که گزینه  معتدلی حداقل در ســال اول 
مجلس که سال پایانی دولت محسوب می شود 
ریاســت نهاد قانون گذاری را به دست بگیرد.


